
Γρηγόρης Καλύβας, Πρόεδρος Συλλόγου Μετεώρων 
Λιθόπολις 

 
Κύριε Πρόεδρε, 

Κυρίες και Κύριοι Περιφερειακοί Σύμβουλοι, 
 
Το 1995 η πολιτεία κάτω από το βάρος των ασφυκτικών 

πιέσεων που υφίσταντο η μετεωρίτικη μοναστική κοινότητα 
και ο χώρος των Μετεώρων, αναγκάσθηκε να νομοθετήσει 

το ν. 2351, μένοντας σε εκκρεμότητα η έκδοση των ΠΔ. 
 
Θέλετε να μάθετε τι συμβαίνει από εκεί και μετά στο χώρο των Μετεώρων για τον οποίον 

πολλοί ακούω εδώ μέσα ότι κόπτονται; 
 

Λοιπόν, είναι χώρος βοσκής, γίνεται θήρα, κυνήγι, κυνηγούνε ανά πάσα στιγμή, γίνεται 
εμπόριο, κυκλοφορία αυτοκινήτων 24 ώρες το 24ωρο, και μάλιστα έξω από τις πόρτες των 
μοναστηριών, γίνονται βιντεοσκοπήσεις, κινηματογραφήσεις, οργανωμένη αναρρίχηση, πάσης 

φύσεως τελετές άλλων θρησκειών και άλλων δογμάτων. 
 

Αυτό δεν είναι χώρος ιερός. Γι αυτό η πολιτεία αναγκάζεται για ακόμη μια φορά, αφού 
κωλυσιέργησε όλο αυτό το χρονικό διάστημα για τους γνωστούς λόγους, να δώσει λύσεις, 

αναγκάζεται τώρα να έρθει εκ των πραγμάτων και εκ των υστέρων και να δώσει λύσεις. 
 
Για εμάς που ζούμε στη φυσική και πνευματική σκιά των Μετεώρων, τα Μετέωρα είναι ο χώρος 

που ο καθένας βιώνει την προσωπική του συνάντηση με το Θεό, είναι τόπος ιερός όπου η θεία 
πλαστουργία και οι οικιστές διαχρονικά που πέρασαν από εκεί άφησαν τα αποτυπώματά τους. 

 
Τα Άγια Μετέωρα σημαίνουν για την Ορθοδοξία και την πατρίδα μας ό,τι και οι Άγιοι Τόποι, η 
Πάτμος, το Άγιον Όρος και το Θεοβάδιστο Σινά. Και για την οικουμένη ολόκληρη, ό,τι οι 

Δελφοί, η Δήλος και ο Παρθενώνας.  
 

Η προσπάθεια όλων, λοιπόν, πρέπει να επικεντρώνεται στο σεβασμό του ιερού χώρου καθώς 
πρόκειται για ένα πολύτιμο και μοναδικό παγκοσμίως φυσικό περιβάλλον, για μια ανεξάντλητη 
θρησκευτική και πολιτιστική κληρονομιά και μια ζώσα και ακμάζουσα μοναστική κοινότητα. Τα 

στοιχεία αυτά, που είναι κοινά αγαθά, πρέπει με κάθε τρόπο να διασωθούν και για να 
διασωθούν πρέπει να προστατευθούν. 

 
Λένε πολλοί, αναρωτιόνται πολλοί: «Μα δεν σημαίνει αυτό απαγορεύσεις;» 
 

Απαντάμε: 
• Δηλαδή, θα μπορούν ελεύθερα κάποιοι σχοινοβάτες να κάνουν highline, να 

διοργανώνουν παγκόσμιες συναντήσεις από βράχο σε βράχο και από τρούλο σε τρούλο;  
• Δηλαδή μπορεί να γίνει ελεύθερη κινηματογράφηση ή βιντεοσκόπηση ή φωτογράφηση 

για επαγγελματική και εμπορική διαφήμιση;  

• Μπορεί τα Μετέωρα να εξελιχθούν σε κέντρο αναρρίχησης; 
• Θα επιτρέψουμε την τοποθέτηση επί των βράχων μεταλλικών εξαρτημάτων αναγκαίων 

για την αναρρίχηση; 
• Θα επιτραπούν οι αγώνες μοτοσικλετιστών, απλές και ανωμάλων διαδρομών, το endurο; 
• Θα επιτραπεί η θήρα στον αρχαιολογικό και ιερό χώρο των Μετεώρων; 

• Θα επιτραπεί η διαμονή στην ύπαιθρο εντός των ασκητηρίων, των προσευχαδίων και 
των λοιπών σπηλαίων και των βράχων κατά τις νυκτερινές ώρες; 

• Θα επιτραπεί η εγκατάσταση κατασκήνωσης μεμονωμένων κατασκηνωτών, η στάση-
στάθμευση με σκοπό τη διανυκτέρευση τροχόσπιτων και τροχοβιλών; 

• Θα επιτρέψουμε την παρουσία και τέλεση τελετών άλλων θρησκειών στον ιερό χώρο; 

• Θα επιτρέψουμε την εγκατάσταση ποιμνιοστασίων και ποιμνίων έξω από τις πόρτες των 
μονών, όπως συμβαίνει, με τους τουρίστες να ανακατεύονται με τα αιγοπρόβατα και τα 



βοοειδή να κατέρχονται ανεξέλεγκτα στο οδικό κύκλωμα Μετεώρων και γενικότερα στο 
χώρο; 

• Δεν θα πρέπει κ. Πρόεδρε, να γνωρίζει, τουλάχιστον η Αστυνομία, ποιοι δρουν στο χώρο 
και να δίδονται οι σχετικές άδειες πρόσβασης; 

 
Αλήθεια κ. Πρόεδρε, αναρωτιέμαι σε ποιο άλλο μνημείο του Παγκόσμιου Πολιτισμού 
επιτρέπονται να γίνονται αυτά; Πού αλλού στον κόσμο σε αντίστοιχο εμβληματικό χώρο αυτός 

δεν διέπεται από ρυθμιστικούς κανόνες όσον αφορά την λειτουργία του; 
 

Όπως γίνεται αντιληπτό, ουσιαστικά δεν πρόκειται για την επιβολή κάποιων νέων ρυθμίσεων 
και απαγορεύσεων, αλλά για μία συγκέντρωση και κωδικοποίηση των ήδη υφιστάμενων, βάσει 
του Αρχαιολογικού Νόμου σε συνδυασμό με τον 2351.  

 
Με βάση όλα αυτά που σας είπα, ο Σύλλογός μας στηρίζει την εισήγηση του ΠΔ, του σχεδίου 

του ΠΔ διότι πιστεύει ότι είναι η μοναδική λύση για να προστατευθεί αυτός ο χώρος. 
 
Και, τελειώνω, με μία πρόταση ακόμη. Ξέρετε στην περιοχή μας υπάρχει και ένα άλλο 

βραχώδες σύμπλεγμα όμοιο με αυτό των Μετεώρων. Εκεί ο Δήμος Καλαμπάκας έχει συντάξει 
μια μελέτη για να το κάνει αναρριχητικό πεδίο. Δεν θέλουν να πάνε εκεί. Γιατί αναρωτιέμαι. 

 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 
 


